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امام زین العابدین)ع(:
ب�ار خدای�ا! از فض�ل خ�ود، م�را 
دارای�یِ پ�اك ف�راوان و سرش�ار 
كه به سركش�ی  ام وا ن�دارد و داد 
و س�تدى بالن�ده و بركت  خيز كه 

غافلم نگرداندَ، روزى كن. 

)بحارالأنوار: ج ۹۴، ص ۱۳۳، ح ۱۹، 
نقلًا عن الكتاب العتيق الغروي(

 وداع حسنين)ع( با حضرت زهرا)س( 
در نقاشي تازه روح الامين

نقاش�ي »وداع حس�نين با حضرت زهرا)س(« اثر حس�ن 
روح الامين منتشر شد. 

حسن روح الامین، نقاشي »وداع حسنین با حضرت زهرا)س(« 
را به مناسبت ايام فاطمیه در سوگ شهادت حضرت فاطمه زهرا 

)س( به اشتراك گذاشت. 
وي درباره اين اثر نوش��ته اس��ت: »نقاش��ي وداع حس��نین با 
حض��رت فاطمه زه��را)س( را خداون��د در نقط��ه اي از زمین 
كرامت كرد كه بزرگ ترين مصیبت تاريخ در آسمان ها و زمین 
اتفاق افتاده اس��ت، چه صداهايي در اين نقطه از زمین ذخیره 
شده كه ما نش��نیديم، حد فاصل تل زينبیه تا قتلگاه حضرت 
سید الشهدا)ع(، هیچ وقت نخواهم فهمید كه كجا نشسته بودم! 
مجلس ذكر مصیبت مادر بود در منزل پسر، خدايا زبان ما كجا 

و اين حرف ها...«.
روح الامین پیش از اين نقاشي نیز نقاشي »ذوالفقار علي)ع( در 

نیام و بستر خالي فاطمه)س(« را منتشر كرده بود. 
..........................................................................................................
اداي احترام سازمان سينمایي به حاج قاسم

مستند »قاسم« در ۱۱۰ سينماي كشور 
اكران مي شود

سازمان سينمایي وزارت ارشاد با نمایش گسترده مستند 
»قاسم« همزمان با دومين سالگرد شهادت سردار سپهبد 
حاج قاسم س�ليماني در س�ينماهاي سراسر كش�ور )۱۱۰ 
س�ينما( به ای�ن ش�هيد بزرگ�وار اداي احت�رام مي كند. 
به گزارش »جوان« به نقل از اداره كل روابط عمومي س��ازمان 
سینمايي، همزمان با فرا رسیدن دومین سالگرد عروج ملكوتي 
سردار دل ها، سازمان سینمايي در نظر دارد با همكاري حوزه 
هنري، فیلم مستند »قاسم« محصول مركز »مستندحقیقت« 
را در برنامه اي گسترده و سراسري در سینماهاي كشور اكران 
كند. اين مستند نگاهي متفاوت به زندگي اين قهرمان ملي و 

الگوي مقاومت دارد. 
مستند »قاسم« به تهیه كنندگي مرتضي شعباني، كارگرداني 
مهدي فارسي و نويس��ندگي محمدرضا ابوالحسني تهیه شده 
است. قرار اس��ت اين فیلم مس��تند روز دوش��نبه ۱3دي در 

سینماهاي سراسر ايران به صورت رايگان نمايش داده  شود. 
علاقه مندان براي تماشاي مستند »قاسم« و تهیه بلیت رايگان 

بايد به سامانه سمفا مراجعه كنند. 
..........................................................................................................

 كنسرت هاي نوروزي 
شهرام ناظري و همايون شجريان

ش�هرام ناظ�ري و همای�ون ش�جریان ن�وروز امس�ال 
كنس�رت هاي مجزای�ي در پاری�س برگ�زار مي كنن�د. 
صفحه اينستاگرامي ش��هرام ناظري از برگزاري كنسرت اين 
خوانند پیشكسوت در شهر پاريس خبر داد و نوشت: كنسرت 
بزرگ استاد ش��هرام ناظري در پاريس براي اولین بار در سالن 
معتبر فیلارمونی��ك پاريس در روز ٢6 مارس )جمعه شش��م 
فروردين ۱4۰۱( برگزار مي شود. ممكن است در اين اجرا و پس 

از چندين سال حافظ ناظري هم استاد را همراهي كند. 
ناظري در سال ٢۰۰7 از سوي دولت فرانسه نشان لژيون دونور 

و در سال ٢۰۱4 نشان شوالیه را دريافت كرد. 
همايون شجريان هم در صفحه اينس��تاگرام خود از برگزاري 

كنسرت گروه موسیقي سیاوش در اروپا خبر داد. 
او نوشت: دوس��تان و علاقه مندان عزيز كنسرت هاي پیش 
رو به همراهي گروه سیاوش بدين ش��رح است: ۱9 مارس 
بروكس��ل )بلژيك(، ٢٢ م��ارس لاهه )هلن��د(، ٢6 مارس 
پاريس )فرانسه(. لینك و اطلاعات تكمیلي متعاقباً به اطلاع 

دوستداران خواهد رسید. 
سايت فیلارموني پاريس با اعلام اين اخبار، از شهرام ناظري به 
عنوان استاد بزرگ و از همايون شجريان به عنوان مريد جوان 

نام برده است.

نويد پارسا     ديده بان

     محمدصادق عابدیني
دوقطب�ي موقتي س�ينما بر س�ر فهرس�ت 
راه یافت�گان ب�ه چهلمي�ن جش�نواره فيلم 
فجر، مس�ئله اي است كه هر س�ال با شدت 
و ضعف هایي ایجاد مي ش�ود، نكته مهم این 
اس�ت كه این موضوع ت�ازه اي نيس�ت و در 
همه ادوار عده اي كه فيلمش�ان ب�ه فجر راه 
نيافته به شكلي ناراحتي خود را بروز داده اند. 
فیلمسازاني كه آثارشان به چهلمین جشنواره 
فیلم فجر راه پیدا نكرده است، در روزهاي اخیر 
مصاحبه هايي درباره شیوه انتخاب آثار در اين 
دوره از جش��نواره فج��ر داش��ته اند و در مقابل 
اعضاي هیئت داوران در اي��ن دوره و دوره هاي 
گذش��ته فیلم فجر، تلاش دارند از روند انتخاب 

فیلم براي حضور در جشنواره دفاع كنند. 
با نگاهي گذرا به روند انتخاب آثار براي حضور 
در جشنواره فیلم فجر مي توان ردپاي دعوا میان 
س��ازندگان فیلم ها و هیئت انتخاب را در اغلب 
دوره هاي فیلم فجر مشاهده كرد. با آنكه در اكثر 
مواقع دعواها موقتي و زودگذر بوده و در برخي 

مواقع نیز دعوا كشدار شده است. 
از م��واردي كه فیلمي از س��وي هیئت انتخاب 
جش��نواره فیل��م فج��ر رد ش��د، اما ب��ه دلیل 
قابلیت هاي آن با فشار افكار عمومي و رسانه ها، 
فیلم ح��ذف ش��ده به جش��نواره بازگش��ت و 
درخشید، به س��ال ۱39٢ بازمي گردد كه فیلم 
»شیار۱43« ابتدا از سوي هیئت انتخاب رد شد. 
بعد ها عوامل فیلم شیار۱43 به ديدار مقام معظم 
رهبري مي روند و علي اصغر پورمحمدي كه در 
آن نشست حضور داشته است، در مصاحبه اي 
مي گويد: »در جشنواره  فجر هم ابتدا اين فیلم 
راه پیدا نكرده بود. بعداً وقتي من پیگیري كردم 
متوجه شدم برخي افراد بدون آنكه فیلم را ببینند 
آن را رد كرده اند! كلي اي��ن در و آن در زديم تا 
توانس��تیم اجازه  ورود اين فیلم به جشنواره را 
از مسئولان س��ینمايي بگیريم. اين ماجراها را 
عوامل فیلم براي رهبري هم تعريف كردند. آقا 
هم تعجب كرده بودند كه چطور و چگونه به اين 

فیلم گفته اند فیلمي ضدجنگ است!«
   واكنش فيلمساز ها به هيئت انتخاب

در چهلمین دوره جش��نواره فیلم فجر، هیئت 
انتخاب بر اساس سنت چند سال اخیر ٢٢ فیلم 
را براي حضور در بخش مسابقه سینماي ايران 
انتخاب كرد. انتشار اس��امي فیلم هاي راه يافته 
به جش��نواره فجر انتقادهايي را در پي داشت. 

مهم ترين انتقادها حول محور فیلم هاي راه نیافته 
به جشنواره بازمي گردد. 

فرزاد مؤتم��ن كه امس��ال با فیلم »ش��بگرد« 
متقاضي حضور در جش��نواره بود، در اعتراض 
به روند انتخاب فیلم ه��ا، نوعي تئوري توطئه را 
پیش مي كشد و پاي غرض ورزي هیئت انتخاب 

را مطرح مي كند. 
نگاهي ك��ه البته منطق��ي و منصفان��ه به نظر 
نمي رس��د: »وقتي به كلیت فیلم هاي راه يافته 
به جش��نواره ن��گاه مي كنیم، نكت��ه اي جلب 
توجه مي كن��د و آن هم اين واقعیت اس��ت كه 
از س��ال ۱386 يك تهاجم به طور خزنده براي 
حذف برخي فیلمس��ازها و جايگزين��ي آنها با 
فیلمسازهاي خاص و همفكر شروع شد و الان 
در حال رس��یدن به ش��كل كامل خود اس��ت. 
مسئله تأسف آور اين است كه اين تهاجم علیه 
فیلمسازها، توسط س��ازمان سینمايي صورت 
مي گیرد و با توجه به ابعاد گسترده اي كه دارد 
پیش بیني مي كنم اين حملات شامل بازيگران 
هم بشود. در واقع تلاش بر يكدست كردن همه 
چیز است و در اين بین هر آنچه را درك نكنند يا 
از چیزي كه در نظر دارند دور باشد به آن تهاجم 

مي كنند، اصلًا انگار يك جنگ است.«
كارگردان فیلم »سراس��ر ش��ب« و »شب هاي 
روشن« كه در س��ه دوره از جشنواره فجر نامزد 
دريافت جايزه ش��ده بود، ادامه داد: »در چنین 
شرايطي مهم اين است كه فیلمسازان باهم متحد 
باشند، چون »خانه سینما«يي هم براي حمايت 
نداريم. خانه س��ینما منفعل است، نمي تواند ما 
را متحد كند و عملًا ب��ه يكي از بازوهاي اجرايي 
سازمان سینمايي تبديل شده است، پس خود 
فیلمسازها بايد باهم متحد ش��وند و به حذف، 

سانسور و توقیف فیلم هايشان اعتراض كنند.«
   حقيقت پنهان نمي ماند!

علي زرنگار، فیلمنامه نويس س��ینما كه اولین 

فیلم س��ینمايي اش در مقام كارگ��ردان با نام 
»علت مرگ: نامعل��وم« به جش��نواره راه پیدا 
نكرده است نیز جزو افرادي است كه به نحوي 

ناراحتي خود را نشان داده است. 
وي در يادداش��تي با انتق��اد از هیئت انتخاب 
جش��نواره فیلم فجر مدعي ش��ده است: »اي 
 كاش هیئت انتخاب، لیس��ت انتخابي خود را 
آشكار مي كرد تا تفاوت میان انتخاب و انتصاب 
مش��خص گردد. اين فیلم با اكثريت آرا، جزو 
منتخبان حضور در چهلمین جش��نواره  فیلم 
فجر بوده اس��ت كه در لحظات آخر از لیست، 

كنار گذاشته شد.«
   هيئت انتخاب: آزادانه انتخاب كردیم

پس از انتشار يادداشت محمدحسین نیرومند 
در دفاع از راه نیافتن يك فیلم به جشنواره فجر، 
حسین زندباف، تدوينگر باسابقه سینماي ايران 
و عضو هیئت انتخاب چهلمین جشنواره فیلم 
فجر نیز در مصاحبه اي گفت: »تمام فیلم ها به 
صورت آزادانه و به دور از نظر به اينكه چه كسي 
فیلم  را ساخته، انتخاب شده است. برخي فیلم ها 
حتي تیتراژ نداش��ت و معلوم نبود چه كس��ي 
ساخته است، براي همین مي توانستیم راحت تر 

درباره فیلم نظر بدهیم.« 
روابط عمومي جشنواره فیلم فجر در گفت وگو 
با چند فیلمس��از، نظر مثب��ت آنها در خصوص 
عملكرد هیئت انتخاب و لزوم تمكین ديگران از 

اين تصمیم را پررنگ كرده است. 
عبدالله علیخاني، تهیه كننده س��ینما درباره 
انتخ��اب فیلم هاي چهلمین دوره جش��نواره 
فیلم فجر به دس��ت هیئت انتخ��اب و قبول 
قواعد و قوانین توسط سینماگران بیان كرد: 
»برخي ها معترض هستند كه چرا فیلمشان 
نبايد در جشنواره حضور داشته باشد، اما نظر 
هیئت انتخ��اب هم مهم اس��ت و از ديد خود 
فیلم را انتخاب مي كنند. عضو هیئت انتخاب 
حرف و عمل يكساني دارد و سینماگران بايد 
به نظر هیئت انتخاب احت��رام بگذارند و اين 
هیئت هم احترام متقابل داشته باشد. مطمئناً 
در اين بین، افرادي هس��تند كه ب��ا انتخاب 
نش��دن فیلمش��ان با انتخاب كنندگان زاويه 

پیدا مي كنند.«
مه��دي س��جاده چي، فیلمنامه نوي��س نی��ز 
در مصاحبه ب��ا روابط عمومي جش��نواره فیلم 
فجر گفت: »كس��ي كه فرم تقاضاي شركت در 
جش��نواره را پر مي كند، حتم��اً مي داند كه در 
شیوه نامه اين توافق نوشته ش��ده است در چه 
صورتي فیلم در جش��نواره پذيرفته مي ش��ود. 
اگر كسي احس��اس مي كند فیلمش بر اساس 
نكاتي ك��ه در آن توافقنامه آمده، بايد بیش��تر 
بررسي مي شد و لازم بود قانون انعطاف بیشتري 
نشان دهد، مي تواند تقاضا كند فیلمش با نگاه 
منعطف تري ديده شود، به  نظرم اين كار مانعي 
ندارد اما اگر كس��ي خودش مي داند فیلمش با 
قواعدي كه در شیوه نامه اس��ت، مغايرت دارد، 

ديگر اعتراض او معني ندارد.«
هم اكنون بخشي از اعتراض ها به راه نیافتن فیلم 
»مسیح پسر مريم« ساخته سازمان اوج است كه 
هیئت انتخاب پاس��خ واضحي به آن نداده و البته 

هنوز توضیحي هم در اين باره ارائه نكرده است.

»جوان« بررسی می كند

ناراحتي بيرون مانده هاي فيلم فجر 
 حسين زندباف، عضو هيئت انتخاب جشنواره: تمام فيلم ها به صورت آزادانه 

و به دور از نظر به اینكه چه كسي فيلم  را ساخته، انتخاب شده است

مهدي سجاده چي: كسي كه فرم 
تقاضاي ش��ركت در جش��نواره 
را پر مي كند، حتم��اً مي داند كه 
در ش��يوه نامه اين توافق نوشته 
شده اس��ت در چه صورتي فيلم 
در جش��نواره پذيرفته مي شود

   گفت وگو

      خوشنويسی

بازیگر سریال »بعد از آزادي« در گفت وگو با »جوان«:

سریال هاي پليسي و جنایي نياز دارند به روزتر شوند
ایجاد پيرنگ جنایي و پليسي در س�ریال هاي تلویزیوني 
ب�ه خص�وص س�ریال هایي ك�ه دغدغه ه�اي جوان�ان را 
ارائ�ه مي دهن�د، مي تواند باع�ث افزایش مخاطب ش�ود. 
سام كبودوند، بازيگري كه س��ريال »بعد از آزادي« را روي آنتن 
دارد با بیان اين مطلب به »جوان« گفت: در اين س��ريال در كنار 
رگه هاي ملودرام، ب��ا مايه هاي جنايي و پلیس��ي، مخاطب وارد 
فضاهاي تازه اي مي شود و همین رگه ها باعث شده است مخاطب 

نسبتاً از كار استقبال كنند. 
اين بازيگر با اش��اره به ريزه كاري هاي ژانر جنايي به خصوص در 
تلويزيون عنوان كرد: محمدعلي باشه آهنگر كارگردان سريال بعد 
از آزادي، كارگردان دقیقي است كه با وسواس بالايي كار مي كند. 
اين وسواس باعث شده است در سريال سازي براي تلويزيون هم 
بتواند كار قابل قبولي ارائه ده��د. در ژانر جنايي بیش از هر چیز 
ايجاد تعلیق و گره براي مخاطب لازم است و اين، چیزي بود كه در 

فیلمنامه سريال پیش بیني شده بود. 
وي ادامه داد: تلويزيون سا ل هاست سريال سازي مي كند و گونه 
پلیسي از جمله گونه هايي است كه در ادوار مختلف در تلويزيون 
كار شده و براي همین بیننده تلويزيون با اين ژانر بیگانه نیست و 
حالا هر چقدر سعي شود روي داستان هاي ملموس و مبتلابه با 

پیرنگ جنايي كار شود، بهتر است. 
بازيگر س��ريال هاي »يادآوري« و »گاهي به پشت سر نگاه كن« 
درباره بازخورد خودش از س��ريال بعد از آزادي گفت: تلويزيون 
مانند س��الیان قبل تنها سريال ساز نیس��ت و پلت فرم ها هم در 
سال هاي اخیر وارد سريال سازي شده اند و براي همین بايد خیلي 

سطح سريال سازي را بالا برد كه مخاطبان تلويزيون باز هم پاي 
سريال ها بنشینند. به عبارتي ديگر بايد بگويم سريال هاي پلیسي 

و جنايي نیاز دارند به روزتر شوند و خود را تقويت كنند. 
كبودوند تأكید ك��رد: يكي از راه هاي حف��ظ و افزايش مخاطب 
تلويزيون، واسپاري ساخت سريال هاي تلويزيون به كارگردانان 
باتجربه و امتحان پس داده است. محمدعلي آهنگر در سريال بعد 
از آزادي بسیار دقیق و بدون تعجیل كار مي كرد و اصلًا بازيگران 
را تحت فش��ار نمي گذاش��ت كه با عجله جلوي دوربین بروند و 
در نتیجه، س��ريال خیلي با طمأنینه و دقیق تولید شد. به نظرم 
كارگردانان باتجربه خیلي بهتر مي توانند موجب تولید سريال هاي 
متفاوت شوند . اين بازيگر ابراز امیدواري كرد: اگر در تولید سريال، 
از باتجربه هاي كارگرداني استفاده شود و تنوع ژانري را به  عنوان 
اصلي كلیدي براي جل��ب مخاطب در نظر گیرند، بدون ش��ك 
سريال هايي تولید خواهد شد كه مي تواند هم در پخش اولیه و هم 

در بازپخش ها مورد توجه قرار گیرد.

   مصطفي شاه كرمي
معاون هنري وزیر ارشاد در مراس�م »روز استاد یدالله 
كابلي« با اشاره به اینكه هنر استاد كابلي یك هنر الهي 
است، مي گوید آنچه موجب ماندگاري وي شده این است 
كه در همه عمرش حتي یك نقل ناصواب پيدا نمي شود. 
به گزارش »جوان« به نقل از روابط عمومي خانه هنرمندان 
ايران، محمود س��الاري، معاون  امور هنري وزارت فرهنگ  
و ارش��اد اس��لامي در آيین »روز اس��تاد يدالله كابلي« كه 
مصادف با هفتاد و دومین زادروز اين هنرمند پیشكس��وت 
خوش��نويس در خانه هنرمندان ايران برگزار شد، گفت: از 
نوجواني اين رشك را داشتم كه چطور مي توان به ضرورت 
قدسي هنر استاد كابلي رسید. درباره تكنیك ايشان به وفور 
 مي توان  صحبت كرد. در تاريخ هنر فراوان داشته ايم كساني 
كه به زور رسانه و پول و جناح هاي سیاسي تبديل به چهره 
شده اند. من در جايگاهي نیستم كه  بخواهم  درباره هنر استاد 
كابلي صحبت كنم اما هنر ايشان به واقع هنري الهي است و 

تجلیات آن در روحیاتشان است. 
وي افزود: من امروز نه به عنوان مقام دولتي بلكه به عنوان 
يك هنرآم��وز در اين جمع حض��ور دارم و خ��ودم و همه  
هنرمندان را به انص��اف در قضاوت توصی��ه مي كنم. خانه 
هنرمندان مسكن و محل سكینه هنرمندان است. در خط و 
شخصیت استاد كابلي نیز اين سكینه وجود دارد و در عمر 
گرانقدرشان يك نقل ناصواب نمي توان  يافت و همین باعث 
ماندگاري شان است. بسیاري از هنرمندان نظیر اكبر رادي 

كه من توفیق همراهي شان را داشتم نیز همینطور بودند. 
در ادامه اين برنام��ه حمیدرضا عجمي، هنرمند باس��ابقه 
خوشنويسي كش��ورمان درباره يدالله كابلي اظهار داشت: 
اس��تاد كابلي از حیث عقلانیت اخلاقمدار هستند. اساساً 
ما بايد از منظر عقلانیت از بزرگان خود دفاع كنیم. ايشان 
اخ��لاق را عقلاني پذيرفت��ه بودند و اخلاقمداري س��لوك 
عرفاني شان بود. تواضع از وجود ايشان است و مؤدب بودن 
به دلیل پیشه شان نیست بلكه مؤدب به آداب الهي هستند. 
سلوك جزئي از زندگي اس��تاد كابلي است و در هنر سنتي 
نیز ما درگیر سلوك هستیم تا متد و روش كه توأم با رياضت 
است. اس��تادان ما امروز ذخاير باطني و فرهنگي سرزمین 
هستند. هنرمندان ارتزاق معنوي خود را از ساحتي قدسي 
دارند، خوشنويسي نیز وجه قدسي دارد و به واسطه اين وجه 

مي تواند مخاطب را به عالم مورد نظر خود هدايت كند. 
    معلم من هميشه احساسم بود

در بخش ديگري از اين برنامه استاد يدالله كابلي روي سن 
رفت و گفت: خوشحالم امروز در خانه هنرمندان ايران كه 
فصل الخطاب عشق است، حضور دارم. جامعیت در دنیاي 
هر هنرمند اين است كه دلبس��تگي به ساير هنرها داشته 
باشد. مأنوس بودن با نگارگري هم براي من اينطور بود. معلم 
من همیشه احساسم بود كه در جريان مواجهه با لحظه هاي 
ناب زندگي پديد مي آمد يا فضاي آزاد نقاشي هاي چیني و 
آن پرواز پرنده ها در آن نیز اين تأثیر را بر من گذاشتند و فكر 

كردم من هم بايد آزادانه در صفحه كاغذ حركت كنم. 
اين هنرمند باسابقه ضمن تأكید بر اينكه اين بزرگداشت ها 
رسم خوبي است، عنوان كرد: بارها حس كردم چقدر خوب 
است، افراد در كوش��ش هنري خود ارتباط جهاني بیابند و 
رويكرد هنر ملي خود را در هر جايي جار بزنند. خدا را شكر 
مي كنم افتخار اين را داش��تم در امري��كا و اروپا تنها از هنر 
ايران صحبت كنم و مأموريت خود را اين مي دانس��تم تا از 
هنر مملكتم بگويم نه از خودم، زيرا آنقدر سرقله هاي هنر 
خوشنويسي صاحبنام هستند كه ما در روزگار معاصر تلاش 
مي كنیم حفظ هويت كنیم. استادان هنر ما خورشیدهايي 

هستند كه طلوع كرده اند و غروبي برايشان نیست. 
كابلي در پايان گفت: ما هنرمان را مديون مردم هستیم و آنها 
ولي نعمتان ما و زاينده شور و شوق هر هنري هستند. چند 
سال قبل در روز معرفي »چهره هاي ماندگار« گفتم اين روز 
را به هر كسي هديه مي كنم كه اين شراب مانا را در رگ هاي 
ما ريخته است. امروز اين گردهمايي و حضور نشانه ارج نهادن 
شما به هنرمندان خودتان اس��ت. نام ايراني اوراق زيادي از 

فرهنگستان هنر جهان را به خود اختصاص داده است.

     نمايش خانگي

توضيحات اسعدیان درباره سكانسي از »خسوف«

ما هيچ نيت بدي نداشتيم!

  فرزین ماندگار
نویسنده و تهيه كننده سریال شبكه نمایش خانگي »خسوف« 
برخي اعتراض ها به قسمت آخر این مجموعه را سوءتفاهم دانست. 
همايون اسعديان در اين زمینه به ايسنا گفت: »پس از پخش قسمت 
يازدهم سريال »خسوف« اعتراض هايي عنوان شده مبني بر اينكه يك 
سكانس از اين سريال در مسیر تطهیر فرقه منافقین حركت مي كند، در 
حالي كه اين فقط يك سوءتفاهم است.« وي توضیح داد: »در سكانسي 
از قسمت يازدهم  س��ريال كه هفته گذشته پخش شد، متأسفانه اين 
طور برداشت شده كه گويا يكي از شخصیت هاي اصلي قصه در جواني 
وابسته به فرقه منافقین بوده، ولي لازم به توضیح است به هیچ عنوان 
در ذهنیت نويس��نده و كارگردان چنین چیزي وجود نداشته است. 
اشاره اي كه توسط اين شخصیت  به سیانور مي شود، مربوط به تمام 
گروه هايي است كه در زمان پهلوي فعالیت مخفي و چريكي داشتند 
و منحصر به فرقه منافقین نیست. تأكید مي كنم به هیچ عنوان چنین 
نیتي نبوده و اين شخصیت در قصه خس��وف، چه در جواني و چه در 

زمان حال، تمايلي به اين فرقه نداشته است، به خصوص آنكه شخصیت 
مورد نظر در سريال اشاره مي كند كه در گذشته اشتباه كرده است.« 
اسعديان تأكید دارد: »اين سكانس يك درددل پدر با پسرش است كه 
مي گويد قبل از انقلاب فعالیت هاي مبارزاتي علیه رژيم شاهنشاهي 
مي كرده و همیشه اين قرص  سیانور همراهشان بوده است و اين دلالت  

بر داشتن سابقه فعالیت با منافقین نیست.«
توضیحات همايون اس��عديان به عنوان تهیه كننده س��ريال نمايش 
خانگي خسوف درباره صحنه اي از قسمت سیزدهم اين سريال است كه 
شخصیت نقش مثبت سريال با بازي مسعود كرامتي وقتي از گذشته 
سیاسي خود با پسرش صحبت مي كند، پاي سیانور و كبريت را وسط 
مي كشد كه در جواني همیش��ه در جیب خود داشته تا به گفته او در 
مواقع لازم از آن اس��تفاده كند اما هیچ گاه اين موقعیت براي او پیش 
نیامده است. منتقدان به اين ديالوگ معتقدند تنها گروهك منافقین 
پیش و پس از انقلاب از سیانور اس��تفاده مي كرده اند و ارجاع به اين 
موضوع از سوي شخصیت مثبت سريال كه خود را در جواني آرمانگرا 
و طرفدار مدارا معرفي مي كند، نوعي اداي دين يا دست كم تطهیر اين 
گروهك تروريستي را در ذهن تداعي مي كند. جالب است بازيگر نقش 
مذكور پیش از اين در فیلم »پناهنده« رسول ملاقلي پور نقش يك عضو 
بريده سازمان منافقین را بازي مي كرد كه همراه با همسرش)شهره 

لرستاني( قصد عبور از مرز و بازگشت به ايران را دارند. 
خسوف مجموعه اي نمايش��ي به كارگرداني مازيار میري است كه 
فضايي درام، اجتماعي و عاشقانه دارد، از جمله بازيگران اين مجموعه 
مي توان به علي عمراني، امین تارخ، ستاره اسكندري، مینو شريفي 

و مسعود كرامتي اشاره كرد.

معاون  هنري وزارت ارشاد در آیين بزرگداشت استاد یدالله كابلي:

خط و شخصيت استاد كابلي »سكينه« دارد
 یدالله كابلي: افتخار این را داشتم در امریكا و اروپا تنها از هنر ایران صحبت كنم 

و مأموریت خود را این مي دانستم از هنر مملكتم بگویم نه از خودم

      شعر

شعر حبيبي كسبي براي سردار سليماني

 جامه سرخ 
برازنده مردان خداست

ش�اعران  از  حبيبي كس�بي  محم�ود 
رس�يدن  ف�را  مناس�بت  ب�ه  كش�ورمان 
س�ليماني  قاس�م  ح�اج  ش�هادت  س�الروز 

ش�عر ت�ازه اي س�رود و آن را ب�ه س�ردار ب�زرگ دل ه�ا تقدی�م ك�رد. 

اين شهیدان تو اند اين همه خونین كفنان زينب  اي شیرزن قافله صف شكنان 
حرم زينب كبري به سلامت باشد خانه گر در گذر سیل شهادت باشد 

حاج قاسم يكي از خیل شهیدان تو شد رفت سرباز تو سر باخت و مهمان تو شد 
صبح صادق به شب تیره شام آمده است آفتاب رخ او بر سر بام آمده است 

كه تنش سوخت و نگذاشت بسوزد وطنش ديده ام سوختنش را به خدا سوخت تنش 
رُسته يك دشت شقايق به تنِ پیرهنش جامه سرخ برازنده مردان خداست 

روبهان مي ترسند از نگه صف شكنش شیر اين بیشه چه كرده  است به دشمن كه هنوز 
سر او رفت ولي ماند سر اين سخنش گفت كه پاي حرامي به حرم وا نشود 

اشك عشاق دهد غسل و شود خون، كفنش بر شهید غم او غسل و كفن حاجت نیست 
تیرباران شد و خواندند غلام حسنش قطعه قطعه شد و سرباز حسینش خواندند 
ماند آخر فقط انگشت و عقیق يمنش آنقدر سوخته روضه انگشتر بود 
قاصدي كو كه سلامي برساند ز منش مورم و دست به دامان سلیمان زمان 


